
Social- og Sundhedsudvalget 2018-2021s møde 

den 12. april 2021

Via Skype kl. 08.15

Referat

44  Godkendelse af dagsorden

Beslutning

Godkendt.

45  Evaluering af Byrådsperioden 2018-2021

Sagsfremstilling

Byrådet har på deres møde den 24. februar 2021 godkendt formål, hovedspor og tidsplan for en 

evaluering af byrådsperioden.

Af tidsplanen fremgår det, at der på møder i fagudvalg og Økonomiudvalg i april måned 

gennemføres en drøftelse indenfor tre temaer:

• Politisk organisering og arbejdsform

• Understøttelse af Byråd og udvalg

• Det gode samarbejde og politikernes arbejdsvilkår

Med afsæt i input og pointer fra drøftelserne i udvalgene tilrettelægges et temamøde for det 

samlede Byråd i maj måned.

Til brug for drøftelserne i udvalgene er der udarbejdet nedenstående oplæg med forslag til 

understøttende spørgsmål. Spørgsmålene er tænkt som inspiration, som udvalgene kan tage 

udgangspunkt i.
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Det er ikke tanken, at udvalgene skal besvare samtlige spørgsmål, men anvende dem til at 

fokusere drøftelserne på, hvad der optager udvalgets medlemmer. Input der ligger udover 

spørgsmålene er selvfølgelig også velkomne.

Alle frit kan dele deres egne overvejelser og erfaringer. Udvalget skal således ikke nå til enighed 

om noget.

Tema 1: Politisk organisering og arbejdsform

I dette tema er fokus på drøftelse vedr. fordele og ulemper ved den nuværende udvalgsstruktur 

samt en række spørgsmål, der knytter sig til udvalgenes og Byrådets arbejdsform.

Organisering og struktur:

Hvilke overvejelser kan der gøres om den nuværende udvalgsstruktur?

Hænger udvalgets opgaver godt sammen? Er der en tilstrækkelig "opgavevolumen"?•

Er der tilstrækkeligt klare snitflader til de øvrige udvalg? Er der steder, hvor udvalgsstrukturen 

udfordrer håndteringen af visse tværgående sager?

•

•

Vi har i indeværende byrådsperiode ét § 17, stk. 4-udvalg (ad hoc-udvalg) i form af Udvalget for 

By og Land.

Er der et ønske om at etablere flere § 17, stk. 4-udvalg (ad hoc-udvalg) udvalg - eventuelt 

mere midlertidige § 17, stk. 4 udvalg (fx ét eller to-årige udvalg) til varetagelse af mere 

afgrænsede, konkrete projekter, og hvor brugere/borgere evt. indgår i selve udvalget?

•

Er det oplevelsen, at der er en klar afgrænsning mellem § 17, stk. 4 udvalget og de stående 

udvalg?

•

•

Overvejelser og ønsker vedr. mødestruktur og arbejdsform mere generelt.

Hvad fungerer godt, og hvad fungerer mindre godt i forhold til udvalgets arbejds- og 

mødeformer? Herunder mødekadence, brug af temamøder, virtuelle møder, fællesmøder 

mellem flere udvalg m.v.

•

Byrådet besluttede sidste år en ændring af reglerne for Byrådets spørgetid. Hvordan opleves 

de nye regler fungerer? Hvad er fordele og ulemper ved disse?

•

•

Ønsker til øget inddragelse af borgere og brugere i forhold til politikudvikling m.v.

Hvilke overvejelser kan der gøres om inddragelsen af borgere og brugere i udvalgets 

arbejde?

•

Hvilke positive erfaringer har udvalget gjort sig med inddragelse af borgere og brugere? Er 

der sager, som er mere velegnet til inddragelse end andre?

•

Er der konkrete forslag til områder/sager, hvor borgere eller brugere burde inddrages mere 

eller på andre måder?

•

•



Tema 2: Understøttelse af Byråd og udvalg

Under dette tema fokuseres på en erfaringsopsamling vedr. sekretariatsbetjening af byråd og 

udvalg, dagsordner og sagsfremstillinger til de politiske møder.

Hvordan opleves sekretariatsbetjeningen af udvalg og byråd? Hvad fungerer godt og mindre 

godt?

Er der konkrete forslag til ændringer? Eller elementer, der er vigtige at holde fast i 

fremadrettet?

•

•

Et vigtigt element i det politiske arbejde er dagsordnerne til møderne - og det er samtidig også 

qua dagsordnerne, at omverdenen kan følge med i det politiske arbejde.

Er der synspunkter vedr. dagsordnerne til de politiske møder, herunder evt. ønsker til 

ændring af dagsordenskabelonen?

•

•

Tema 3: Det gode samarbejde og politikernes arbejdsvilkår

Temaet lægger op til en drøftelse af det gode samarbejde samt politikernes arbejdsvilkår.

Hvad er vigtigt i samarbejdet med politiske kollegaer?•

Hvilke gode råd kan der gives videre til nyvalgte byrådskollegaer?•

Hvilke overvejelser kan der gøres omkring arbejdsvilkårene som udvalgs- og byrådsmedlem?

Er der evt. svære arbejdsvilkår, som der kan ændres på ved at tilrettelægge arbejdet i udvalg 

og byråd på en anden måde?

•

Er der forslag, som kan indgå i introduktion af medlemmer til det kommende Byråd?•

•

Som inspiration til drøftelserne vedr. tema 3 er der vedlagt "Beskrivelse af god tone og 

forebyggelse af sexisme i Frederikssund Byråd", som er vedtaget som opfølgning på Byrådets 

temamøde i januar 2021 om forebyggelse og håndtering af sexisme.

Med afsæt i input og pointer fra drøftelserne i udvalgene tilrettelægges et temamøde for det 

samlede Byråd i maj måned. Endvidere vil opsamlingerne fra de enkelte udvalgsmøder blive gjort 

tilgængelige i First Agenda.

Chefkonsulent Lone Hallengren deltager under dette punkt.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes til 

udvalgets medlemmer snarest muligt.

Handicaprådets høringssvar:



I forhold til borger/bruger-inddragelse i politikudvikling vil Handicaprådet gerne fremhæve den 

positive erfaring, vi har gjort med inddragelse af Handicaprådet i strategiarbejdet, som f.eks. 

senest demensstrategi men ligeledes tidligere i perioden handicappolitikken i form af temamøder 

med dette ene punkt på dagsordenen. Det er Handicaprådets erfaring, at særligt politik- samt 

strategiudvikling egner sig rigtig godt til borger/bruger-inddragelse, så det sikres, at konkrete 

erfaringer fra ”hverdagen” indarbejdes i arbejdet, og politikkerne bliver anvendelige i praksis.I 

forhold til dagsordenerne vil Handicaprådet gerne kvittere for den nuværende praksis, hvor 

Handicaprådet modtager hele dagsordenen fra relevante udvalg (Social-og Sundhed samt 

Velfærdsudvalget) og kan nå at kommentere relevante punkter med særligt fokus på 

handicappede/psykisk syge inden møderne. Det fungerer fint.

Ældrerådets høringssvar:

Byrådet skal evaluere samarbejdet/arbejdet for 2018- 2021 med udgangspunkt i tre temaer:

Politisk organisering og arbejdsform

Understøttelse af Byråd og udvalg

Det gode samarbejde og politikernes arbejdsvilkår

og ud fra en række spørgsmål til hvert tema drøfter samarbejdet og komme med input til 

ændringer.

Ældrerådet har ingen input til Byrådet og udvalgenes arbejdsform eller vilkår, men vil godt komme 

med input ift. samarbejdet med Ældrerådet.

Ældrerådet oplever at der flere gange årligt er for lidt tid til at få udarbejdet gennemarbejdet 

høringssvar. Det er næsten altid i forbindelse med helligdage. Det drejer sig om, at formændene 

for udvalgene skal gennemgå dagsordnerne inden de kan sendes ud til Ældrerådet. Dette er 

selvfølgelig helt relevant, men dette må kunne planlægges bedre, så Ældrerådet får den tid som 

er aftalt i de fælles vedtægter.

Økonomi

Center for Økonomi har ikke yderligere bemærkninger.

Indstilling

Centerchefen for Politik og HR indstiller til Social- og Sundhedsudvalget, at:



Sagen drøftes som led i evalueringen af indeværende Byrådsperiode.1. 

Beslutning

Punktet blev drøftet.

God tone i Frederikssund Byråd•

46  Overførsler 2020 - Social- og sundhedsudvalget

Sagsfremstilling

Center for Økonomi har sammen med fagområderne gennemgået årets resultat for 2020 med 

henblik på en opgørelse af resultatets konsekvens for overførsler til efterfølgende år.

Serviceudgifterne under Social- og sundhedsudvalget er som udgangspunkt omfattet af 

overførselsadgang. Formålet med overførselsadgangen er at skabe en incitamentsstruktur, der 

sikrer, at enhederne agerer økonomisk og aktivitetsmæssigt rationelt i forhold til deres bevillinger.

Samtidig er det vigtigt, at overførslerne ses i sammenhæng med budget- og 

regnskabssanktionslovgivningen, idet overførsler - til næstkommende år - teknisk set er en 

tillægsbevilling til det oprindeligt vedtagne budget, som udgør sigtepunktet i forhold til 

regnskabssanktionen vedrørende serviceudgifter. Ligeledes skal overførsler ses i forhold til 

likviditetsmæssige forhold mv.

Drift

På Social- og sundhedsudvalget var der i 2020 et samlet mindreforbrug på 14,2 mio. kr. Der 

overføres mindreforbrug på i alt 0,203 mio. kr.

Overførslen er sammensat på følgende vis:

0,116 mio. kr. overføres til 2021 vedrørende ubrugte midler fra særtilskud til dagsture til beboer 

på botilbud.

•

0,035 mio. kr. overføres til 2021 vedrørende ubrugte driftsherremidler på takstfinansierede 

institutioner.

•

0,052 mio. kr. overføres til 2022 vedrørende takstfinansierede institutioner til indregning i 

takstfastsættelsen for 2022.

•

For nærmere gennemgang af overførslerne henvises til vedlagte bilag "Overførsler 2020 - Social- 

og sundhedsudvalget".
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Anlæg

På Social- og Sundhedsudvalget var der et samlet mindreforbrug på 0,4 mio. kr. som overføres til 

2021.

Overførslen vedrører:

0,019 mio. kr. (mindreforbrug) vedr. Flytning af frivillighedsstedet. Der er fortsat udeståender, 

hvorfor mindreforbruget overføres til 2021 til færdiggørelse af projektet.

•

0,4 mio. kr. (mindreforbrug) vedr. AKU-center Slangerup. Projektet fortsætter i 2021, hvorfor 

mindreforbruget overføres hertil.

•

For nærmere gennemgang af overførsler henvises til vedlagte bilag "Overførsel 2020 anlæg 

(SSU)".

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes til 

udvalgets medlemmer snarest muligt.

Handiciaprådets høringssvar:

Handicaprådet tager sagen til efterretning.

Ældrerådets høringssvar:

Det fremgår, at der på området "Social service" i 2020 er et mindrebrug på 14,2 mio. kr . i forhold 

til budget.

Grunden til dette store underforbrug fremgår ikke umiddelbart af teksten, men det fremgår, at der 

er mulighed for at overføre beløbet til 2021.

Forslaget går imidlertid ud på ikke at bruge denne mulighed.

Ældrerådet udbeder sig venligst en forklaring på, hvorfor denne mulighed ikke bringes i 

anvendelse, idet det formodes, at mindreforbruget i 2020 helt eller delvis skyldes udskydelse af 

opgaver på grund af de særlige forhold i 2020.

Økonomi

Drift

http://mio.kr/
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Overførslerne giver anledning til tillægsbevilling på 0,151 mio. kr. i 2021, mens der indregnes 

0,052 mio. kr. i budgettet for 2022.

Anlæg

Overførslen giver anledning til en tillægsbevilling på 0,4 mio. kr. i 2021 på anlægsrammen.

Indstilling

Direktøren for Velfærd, Arbejdsmarked og Sundhed indstiller, at Social- og sundhedsudvalget 

over for Økonomiudvalget og Byrådet anbefaler, at:

Der på baggrund af regnskab 2020:

Overføres driftsmidler på 0,151 mio. kr. til 2021 og 0,052 mio. kr. til 2022.1. 

Overføres anlægsmidler på 0,4 mio. kr. til 2021.2. 

Beslutning

Indstillingens punkt 1 og 2 anbefales.

Mindreforbruget tilføres kommunekassen, idet aktiviteterne på området ikke er så høje som 

forventet, jvf. gældende regler for overførsler.

Overførsel 2020 anlæg (SSU)•

Overførsler 2020 - Social- og sundhedsudvalget•

47  Regnskab 2020 - Social- og sundhedsudvalget

Sagsfremstilling

Administrationen fremlægger Social- og sundhedsudvalgets regnskab for 2020 til orientering. 

Kommunens samlede regnskab fremlægges for Økonomiudvalget og Byrådet.

Drift

I løbet af 2020 er budgettet under Social- og sundhedsudvalget blevet tilført 18,7 mio. kr. 

Tilførslen kan henføres til:

Netto tillægsbevilling under Social service på 17,0 mio. kr. bestående af tillægsbevilling på 21,0 

mio. kr. til serviceudgifter som følge af øget aktivitet på det specialiserede voksenområde og 

afledt heraf en negativ tillægsbevilling på 4,0 mio. kr. til øgede indtægter under den centrale 

•
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refusionsordning.

Netto tillægsbevilling er Sundhed og forebyggelse på 1,7 mio. kr. bestående af tillægsbevilling 

på 2,1 mio. kr. til aktivitetsbestemt medfinansiering af sundhedsvæsenet og negativ 

tillægsbevilling vedrørende service udgifter på 0,4 mio. kr.

•

Herefter udgør det korrigerede budget 544,5 mio. kr. og med et forbrug på 530,2 mio. kr. udgør 

årets resultat et mindreforbrug på 14,2 mio. kr. Heraf vedrører et mindreforbrug på 13,4 mio. kr. 

serviceudgifter, mens 0,8 mio. kr. vedrører den centrale refusionsordning.

Mindreforbruget kan henføres til et mindreforbrug på 11,5 mio. kr. under Social service, som 

primært skyldes lavere enhedspriser og aktivitet på det specialiserede voksenområde, og 2,7 mio. 

kr. under Sundhed og forebyggelse, som skyldes lavere aktivitet og færre forbrugte stillinger.

Der er under Social- og sundhedsudvalget opgjort samlede Covid-19 merudgifter på 2,9 mio. kr. i 

2020.

For en nærmere gennemgang af forbruget henvises til vedlagte bilag: "Regnskab 2020 - Social- 

og sundhedsudvalget".

Anlæg

Den oprindelige samlede anlægsramme under Social- og Sundhedsudvalget var i 2020 2,3 mio. 

kr., men blev korrigeret med 0,8 mio. kr. til 1,5 mio. kr.

Dette skyldes:

0,8 mio. kr. (mindreforbrug) vedrørende AKU-center Slangerup, som er overført til 2021.•

Med et samlet forbrug på 1,1 mio. kr. ender årets resultat med et mindreforbrug på 0,4 mio. kr.

Mindreforbruget vedrører:

0,019 mio. kr. (mindreforbrug) vedr. Flytning af frivillighedsstedet. Der er enkelte udeståender, 

hvorfor projektet fortsætter i 2021.

•

0,4 mio. kr. (mindreforbrug) vedr. AKU-center Slangerup. Projektet fortsætter i 2021.•

For nærmere gennemgang af regnskabet henvises til vedlagte bilag "Regnskab 2020 anlæg 

(SSU)".

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes til 

udvalgets medlemmer snarest muligt.

Handicaprådets høringssvar:



Handicaprådet har noteret sig, at en væsentlig forklaring på mindreforbruget er lavere aktivitet – 

hvilket vi går ud fra skyldes nedlukninger som følge af COVID 19. Det fremgår dog ikke af bilaget.

Ældrerådets høringssvar:

Social- og Sundhedsudvalget (SSU) får her fremlagt regnskab for 2020 inden for udvalgets 

område.

I 2020 er SSU blevet tilført 18,7 mio. kr. til driften. Merudgiften er hovedsagelig gået til øget 

aktivitet på voksenområdet.

Ældrerådet tager orienteringen til efterretning.

Økonomi

Regnskabssagen har i sig selv ingen bevillingsmæssige konsekvenser. De afledte 

bevillingsmæssige konsekvenser fremgår af separat sag på samme møde vedrørende 

overførsler.

Indstilling

Direktøren for Velfærd, Arbejdsmarked og Sundhed indstiller til Social- og Sundhedsudvalget, at:

Regnskabsforklaringerne tages til efterretning.1. 

Beslutning

Taget til efterretning.

Regnskab 2020 anlæg (SSU)•

Regnskab 2020 - Social- og sundhedsudvalget•

48  Demografiberegninger - Budget 2022

Sagsfremstilling

Befolkningsprognosen er en vigtig forudsætning i forhold til budgetlægningen, idet 

befolkningsudviklingen er afgørende i forhold til udgifts- og indtægtsgrundlaget. På udgiftssiden 

anvendes befolkningsprognosen til beregninger af demografireguleringer i forhold til ændringen i 

befolkningsprognosen på udvalgte områder bl.a. skoleområdet. På den baggrund opdateres 

befolkningsprognosen hvert år.
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Befolkningsprognose 2021 viser, at antallet af 0-17 årige har været faldende. Frem mod 2026 

forventes antallet af 0-17 årige at være nogenlunde stabilt, hvorefter antallet af 0-17 årige 

forventes at stige frem 2033. Antallet af 0-17 årige udgør 1. januar 2021 8.849 personer. Frem 

mod 2025 forventes antallet af 0-17 årige at stige med 71 personer, hvorefter antallet af 0-17 årige 

forventes at stige yderligere med 803 personer frem mod 2033. Der forventes således 874 flere 0-

17 årige i 2033 end i 2021.

Befolkningsprognose 2021 viser samme tendens for befolkningsprognose 2020, men 

Frederikssund Kommune har i 2020 fået 47 færre 0-17 årige end forventet i sidste års prognose 

svarende til en afvigelse på -0,5 %.

Som nævnt foretages der i Frederikssund Kommune regulering af budgetterne på en række 

områder efter udviklingen i antallet af borgere og alderssammensætningen af borgerne i 

kommunen. Disse budgetreguleringer kaldes demografireguleringer og indebærer, at ændringer i 

f.eks. antal børn eller ældre modsvares af en regulering af budgettet i op- eller nedadgående 

retning for f.eks. døgnpleje og dagtilbud. Reguleringerne skal sikre, at serviceniveauet over for 

borgerne holdes uændret, selvom efterspørgslen efter en serviceydelse stiger eller falder som 

følge af et stigende eller faldende antal ældre eller børn. Demografimodellen tager i prognosen for 

2022 højde for den realiserede befolkningsændring i 2020 samt en opdateret prognose for 2021 

og 2022.

Specifikt i forhold til Social- og Sundhedsudvalget opjusteres budgettet med 0,05 mio. kr. mellem 

2021 og 2022, nedjusteres med 0,06 mio. kr. mellem 2022 og 2023, opjusteres med 0,04 mio. kr. 

mellem 2023 og 2024 samt 0,1 mio. kr. mellem 2024 og 2025 som følge af den forventede 

udvikling i antallet af 0-17 årige. Det er en opjustering på 0,3 mio. kr. i 2022 i forhold til prognosen 

udarbejdet på baggrund af befolkningsprognosen fra 2020 vedrørende tandplejen.

På budgetseminariet den 24. juni indgår en status for teknisk budgetgrundlag for budget 2022-

2025.

På baggrund af en forespørgsel fra Social- og Sundhedsudvalget, blev udvalget på mødet 11. 

januar 2021 orienteret om eventuelle økonomiske konsekvenser ved at indføre 

demografiregulering af sundhedsplejen. Dette notat forelægges som en del af materialet til 

budgetseminariet den 24. juni 2021 vedrørende budget 2022-2025. Stillingtagen til, hvorvidt en 

eventuel teknisk korrektion af sundhedsplejens budget skal ske via automatisk 

demografiregulering eller alternativt konkrete beregninger vil indgå i de videre politiske drøftelser.



Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes til 

udvalgets medlemmer snarest muligt.

Handicaprådets høringssvar:

Handicaprådet tager orienteringen til efterretning.

Ældrerådets høringssvar:

Social- og Sundhedsudvalgets budget nedjusteres for 2022 med 0,5 mio. kr. Beløbet vedrører 

tandplejen for de 0-17-årige.

Tages til efterretning.

Økonomi

Budgetreguleringerne på baggrund af befolkningsprognosen for 2021 indarbejdes i 

budgetarbejdet for 2022-2025.

Befolkningsudviklingen opjusterer budgettet med 0,05 mio. kr. fra 2021-2022, nedjusteres med 

0,06 mio. kr. fra 2022-2023, opjusteres med 0,04 mio. kr. fra 2023-2024 samt 0,1 mio. kr. fra 

2024-2025.

Indstilling

Centerchefen for Økonomi fremsender sagen til orientering for Social- og Sundhedsudvalget.

Beslutning

Taget til efterretning.

Befolkningsprognose 2021•

Forslag til demografi til budget 2022-25•

49  Høringssvar vedr. ambulante hospitalsfunktioner i de kommende tværsektorielle 

sundhedshuse
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Sagsfremstilling

Region Hovedstaden har fremsendt høringsmateriale vedrørende ambulante hospitalsfunktioner i 

de regionale sundhedshuse i Helsingør og Frederikssund. Høringsmaterialet er udarbejdet af 

regionen, men har undervejs været drøftet i styregruppen for tværsektorielle sundhedshuse, hvor 

Frederikssund Kommune også er repræsenteret.

Høringsmaterialet beskriver:

Hvilke ambulante hospitalsfunktioner og patientforløb Nordsjællands Hospital forventer at have i 

de regionale sundhedshuse i hhv. Helsingør og Frederikssund. Herunder hvilke kriterier der 

ligger til grund for udvælgelse af de ambulante hospitalsfunktioner og patientforløb.

•

Samarbejdet med kommuner og almen praksis i Planlægningsområde Nord om videreudvikling 

af patientforløbene, der vil være i sundhedshusene

•

Høringsmaterialet peger på placering af en længere række ambulante hospitalsfunktioner, end 

man umiddelbart kunne have forventet, hvilket åbner for mange muligheder i forhold til at skabe 

samarbejde på tværs af Frederikssund Kommune og de regionale funktioner. Kommunens 

forestående analyse foranlediget af budgetaftalen for Budget 2021-24 om potentialer og gevinster 

i forbindelse med fysisk samplacering af kommunale sundhedstilbud og regionale tilbud vil 

afdække disse muligheder.

Høringsmaterialet samt administrationens udkast til et høringssvar er vedlagt sagen som bilag.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes til 

udvalgets medlemmer snarest muligt.

Handicaprådets høringssvar:

Handicaprådet synes, der er mange gode tanker bag forslaget særligt nærhedsprincippet set fra 

borgernes synspunkt, ligesom det er positivt, at der lægges op til en højere grad af tværsektorielt 

samarbejde mellem kommune, region og almen praksis, så borgerne oplever større 

sammenhæng i behandlingen.

Ældrerådets høringssvar:

Region Hovedstaden har fremsendt høringsmateriale vedrørende ambulante hospitalsfunktioner i 

de regionale sundhedshuse i Helsingør og Frederikssund.

Høringsmateriale samt administrationens udkast til et høringssvar er vedlagt sagen.



Ældrerådet er positive over for såvel høringsmateriale som høringssvar og har ikke yderligere 

bemærkninger til sagen.

Økonomi

Høringssvar vedr. ambulante hospitalsfunktioner i de regionale sundhedshuse i Helsingør og 

Frederikssund har ingen bevillingsmæssige konsekvenser.

Indstilling

Centerchefen for Sundhed og Forebyggelse indstiller, at Social- og Sundhedsudvalget anbefaler 

over for Økonomiudvalget og Byrådet, at:

Høringssvaret vedr. ambulante hospitalsfunktioner i de regionale sundhedshuse i Helsingør 

og Frederikssund godkendes.

1. 

Beslutning

Anbefales, idet udvalget ønsker fremhævet borgerinddragelsen samt at den lokale politiske 

forankring sikres fremadrettet.

Høringsmateriale vedr. sundhedshuse_marts 2021.pdf•

Høring vedr. regionale funktioner i sundhedshuse i Helsingør og Frederikssund.pdf•

RR sag 22 september 2020 om sundhedshus i Helsingør.pdf•

Høringssvar, Frederikssund Kommune•

50  Orientering om strategisk samarbejde på sundhedsområdet blandt de nordsjællandske 

kommuner

Sagsfremstilling

Denne sag forelægges samtidig på dagsorden for Velfærdsudvalgets møde den 6. april 2021.

På borgmestermødet den 8. marts 2021 godkendte borgmestrene et kommunalt afsæt for en 

samlet strategi for det nære og sammenhængende sundhedsvæsen, som består af en række 

pejlemærker og forslag til kommunale standpunkter. Borgmestrene ønsker på denne baggrund at 

indlede drøftelser med regionen, lige som det er et afsæt for kommunale bidrag til regionens 

strategi og samarbejdet i KKR.

Et indledende og væsentligt budskab fra kommunerne til regionen er: ?

Kommunerne vil gerne være medspillere i processerne og har holdninger og meninger, der kan •
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bidrage til et positivt borgernært sundhedsvæsen. ?

Det nære og sammenhængende sundhedsvæsen med placering af specialer og sundhedshuse 

skal medvirke til at fremme geografisk og social lighed i sundhed.

•

De kommunale pejlemærker er således afsættet for kommunernes bidrag til den strategi for det 

nære og sammenhængende sundhedsvæsen, som Region Hovedstaden har besluttet at 

udarbejde. Derudover danner materialet baggrund for KKR's bidrag til strategien i et særligt 

nordsjællandsk perspektiv.

Materialet er bilagt sagen til orientering.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes 

snarest muligt til udvalgets medlemmer.

Handicaprådets høringssvar:

Handicaprådet har ingen kommentarer til sagen.

Ældrerådets høringssvar:

På Borgmestermøde den 8. marts 2021 blev de Nordsjællandske borgmestre enige om et 

strategisk samarbejde blandt de Nordsjællandske kommuner. Kommunernes budskab til 

Regionen er, at kommunerne gerne vil være medspillere i processerne- og at det nære og 

sammenhængende sundhedsvæsen skal medvirke til at fremme geografisk og social lighed.

Ældrerådet hilser samarbejdet velkommen og tager orienteringen til efterretning.

Økonomi

Sagen har ingen bevillingsmæssige konsekvenser.

Indstilling

Centerchefen for Center for Sundhed og Forebyggelse indstiller, at Social- og Sundhedsudvalget 

over for Økonomiudvalget og Byrådet anbefaler, at:

Frederikssund Kommune tilslutter sig vedlagte strategiske retning for det kommunale bidrag 

til arbejdet i det nære sundhedsvæsen.

1. 



Beslutning

Anbefales.

Det nære og sammenhængende sundhedsvæsen i Nordsj?lland.pdf•

51  Frederikssund Kommune bliver samarbejdskommune med Det nationale 

kompetencecenter for børn og unge i familier med psykisk sygdom – KOMBU

Sagsfremstilling

Uddannelsesudvalget besluttede på deres møde den 3. marts 2021 at sende denne sag til 

orientering i Opvækstudvalget, Social- og Sundhedsudvalget samt Vækstudvalget.

Frederikssund Kommune er, sammen med 13 andre kommuner, blevet udvalgt til at være 

samarbejdskommune med Det nationale kompetencecenter for børn og unge i familier med 

psykisk sygdom – KOMBU. Det er Psykiatrifonden, der sammen med Region Nordjylland og 

Region Hovedstaden står bag KOMBU.

Konkret vil KOMBU styrke indsatserne og fremme trivsel blandt børn, som vokser op i familier 

med psykisk sygdom. Dette vil bl.a. ske ved at udbrede viden om - og konkrete værktøjer til - 

fagpersoner i kommuner. KOMBU´S vision er: ”At børn og unge, som vokser op i en familie med 

psykisk sygdom, får samme muligheder som andre for at leve et selvstændigt liv i trivsel”, jf. bilag 

1 Forandringsmodel.

Kontakten med KOMBU blev etableret allerede i foråret 2020. Her foretog KOMBU en kortlægning 

af hjælp og støtte til børn og unge, der vokser op i familier med psykisk sygdom i alle danske 

kommuner. KOMBU var på besøg i Frederikssund Kommune for at høre om kommunens 

”Popcorngrupper”- for børn der vokser op i familier med psykisk sygdom og/eller misbrug og 

Søskendegrupper – for børn der har en søskende med en fysisk og/eller psykisk 

funktionsnedsættelse. Grupperne har igennem mange år været et direkte tilbud til målgruppen. 

KOMBU konkluderede på baggrund af kortlægningen, at Frederikssund Kommune har et 

kvalificeret tilbud målrettet børn, der vokser op i familier med psykisk sygdom.

Som samarbejdskommune vil Frederikssund Kommune styrke indsatsen yderligere overfor børn 

og unge, der vokser op i familier med psykisk sygdom. I projektperioden vil der derfor blive 

udviklet en samarbejdsmodel på tværs af de forskellige afdelinger og centre i kommunen. Dette 

med henblik på at understøtte, at der arbejdes med en systematisk og tidlig opsporing af de børn 

og unge, der vokser op i en familie med psykisk sygdom samt at der sker en udbredelse af viden 
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om psykisk sygdom og de tilbud og handlemuligheder, der er i og udenfor kommunen. I 

samarbejdsmodellen vil der bl.a. indgå beskrivelser af procedurer og arbejdsgange for de 

fagpersoner/afdelinger der møder hhv. barnet/den unge og den voksne, beskrivelser af 

procedurer og arbejdsgange for ”frontpersonale” på skoler og i daginstitutioner og beskrivelse af 

snitflader og forventninger i forhold til samarbejdet mellem de forskellige fagpersoner og centre i 

kommunen. Derudover vil der i samarbejdsmodellen indgå en beskrivelse af de tilbud og 

handlemuligheder, der er i forhold til målgruppen i og udenfor kommunen.

Som samarbejdskommune med KOMBU får Frederikssund Kommune uddannet 28 faglige 

fyrtårne, der skal være med til at implementere samarbejdsmodellen i kommunen. Uddannelsen 

vil primært være for medarbejdere fra skole- og dagtilbudsområdet, men der vil også blive 

uddannet faglige fyrtårne fra de andre involvererede afdelinger/centre i kommunen.

Derudover får 4 medarbejdere en 4- dages uddannelse til børnegruppeledere. På uddannelsen får 

medarbejderne redskaber til at afholde og lede grupper for børn og unge af forældre med psykisk 

sygdom. I projektperioden gennemføres der er ”et servicetjek” af de allerede eksisterende 

gruppetilbud til målgruppen. I projektperioden vil der ligeledes blive etableret en Popcorn 

ungegruppe for unge i alderen 14-16 år (den nuværende aldersgrænse for Popcorngrupperne er 

13 år).

Der vil blive udarbejdet et e-learningsmodul til fagpersoner til at udbrede viden om psykisk 

sygdom og viden om, hvordan man kan handle, hvis man er bekymret for et barn. Modulet kan 

bruges på personalemøder, fx i daginstitutioner og på skoler, og i introprogrammer til nye 

medarbejdere.

Samarbejdsprojektet med KOMBU er forankret i Center for Familie og Rådgivning, men er et 

tværgående projekt, der også involverer medarbejdere og ledere fra Center for Børn og Skole, 

Center for Sundhed og Forebyggelse og Job- og Borgercenter. Der er nedsat en styregruppe og 

en arbejdsgruppe til projektet.

Samarbejdsprojektet med KOMBU er finansieret af puljemidler, hvorfor der, udover 

medarbejderkræfter, ikke er nogen bevillingsmæssige konsekvenser for kommunen.

Samarbejdet med KOMBU starter i februar 2021 og vil vare frem til udgangen af 2022.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes til 

udvalgets medlemmer snarest muligt.

Handicaprådets høringssvar:



Handicaprådet synes, det er meget positivt at initiativet fokuserer på at styrke indsatserne og 

fremme trivsel blandt børn, som vokser op i familier med psykisk sygdom, da der ofte er tale om 

en overset gruppe.Det er særligt vigtigt med en tidlig og ikke mindst systematisk opsporing af 

disse børn og unge, som har brug for hjælp – samt at der sker en udbredelse af viden om psykisk 

sygdom.

Det er ligeledes positivt, at der bliver oprettet Popcorngrupper for unge (14-16-årige), der lever 

med psykisk syge i familien. Det er dog vigtigt at bemærke, at når nye initiativer sættes i gang, er 

det vigtigt, at der følger finansiering med, når det kommer til frontpersonalets arbejdstid. Skole- og 

daginstitutionsområdet er presset i forvejen, så når der søsættes nye projekter, uden at der 

bevilges ekstra personaleressourcer, så udhules systemet.Med disse bemærkninger ser 

Handicaprådet frem til at følge med i initiativet.

Ældrerådets høringssvar:

Ingen kommentarer. Ikke vores område.

Økonomi

Center for Økonomi har ikke yderligere bemærkninger, da sagen ikke har bevillingsmæssige 

konsekvenser.

Indstilling

Centerchefen for Familie og Rådgivning fremsender sagen til orientering for Social- og 

Sundhedsudvalget.

Historik

Uddannelsesudvalget, 3. marts 2021, pkt. 26:

Taget til efterretning.

Sagen videresendes til orientering i Opvækstudvalget, Social- og Sundhedsudvalget og 

Vækstudvalget.

Beslutning

Taget til efterretning.

Forandringsmodel Frederikssund Kommune - børn og unge i familier med psykisk sygdom •
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(2).pdf

52  Udvikling i utilsigtede hændelser – 2019 og 2020

Sagsfremstilling

Social- og Sundhedsudvalget orienteres om udviklingen i utilsigtede hændelser i Frederikssund 

Kommune i årene 2019 og 2020, og følger dermed op på en orientering om utilsigtede hændelser 

i 2018, som blev forelagt politisk den 12. august 2019. Derudover orienteres udvalget om en 

henvendelse fra Styrelsen for Patientsikkerhed fra den 16. december 2020 vedr. ubehandlede 

utilsigtede hændelser. Endelig præsenterer sagen kort fremadrettede indsatsområder for at 

forbedre patientsikkerheden i Frederikssund Kommune.

Sagen forelægges samtidig i Velfærdsudvalget.

Udvikling i utilsigtede hændelser 2019 og 2020

En utilsigtet hændelse er, når plejen eller behandlingen af en borger ikke går som forventet. 

Denne type hændelser registreres og bruges til læring for at forebygge, at den type hændelse ikke 

sker igen. Utilsigtede hændelser er derfor et vigtigt fokusområde i forhold til forbedring af 

kommunens overordnede patientsikkerhed. Utilsigtede hændelser registreres på alle områder, 

som udfører sundhedslovsydelser, og i Frederikssund Kommune er de største indberettere 

Døgnplejen, omsorgscentrene og Friplejehjemmet Attendo.

Siden 2018 er der sket et markant fald i antallet af registrerede utilsigtede hændelser. Der 

vedlægges en status for udviklingen i utilsigtede hændelser i årene 2018-2020.

I 2018 blev der registreret 1.469 utilsigtede hændelser, mens der i 2019 var registreret 1.173, dvs. 

et fald på 21 procent. I 2020 blev der registreret 495 utilsigtede hændelser, hvilket svarer til et fald 

på 58 procent sammenlignet med året før. Et fald i registreringen af utilsigtede hændelser er ikke 

nødvendigvis ensbetydende med, at der ikke forekommer egentlige utilsigtede hændelser. 

Derimod kan årsagen lige så vel være, at hændelserne ikke registreres med henblik på 

forebyggelse og læring.

Faldet i registrerede utilsigtede hændelser kan i Frederikssund Kommune tilskrives, at 

registrerings- og læringskulturen gennem de senere år har været nedadgående, som følge af 

manglende ledelsesmæssigt fokus. Derudover er en del af forklaringen, at implementeringen af et 

dokumentationsværktøj kaldet Samlerapportering, som puljer samtlige af månedens milde 
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utilsigtede hændelser i forskellige kategorier, hvilket giver færre registrerede utilsigtede hændelser 

samlet set. Implementeringen af værktøjet er anbefalet af Styrelsen for Patientsikkerhed. Samtidig 

er det sandsynligt, at en del af den store nedgang fra 2019-2020 skyldes COVID-19 pandemien.

Ser man på, hvilke typer utilsigtede hændelser, der registreres, er fejl ifm. medicinadministration 

og fald de hyppigste. Fejl ifm. medicinadministration udgjorde knap 69 procent af de utilsigtede 

hændelser i 2019 og 84 procent i 2020 og kan i værste fald være til stor skade for borgeren. 

Døgnplejen og omsorgscentrene er opmærksomme på områderne og arbejder med forbedring af 

patientsikkerheden lokalt. Dog peger nedgangen i indberetningerne på, at der er behov for en 

bedre og mere fokuseret understøttelse af det lokale arbejde for at forbedre patientsikkerheden 

vedrørende medicin og fald og for at hjælpe til at genetablere en god læringskultur på tværs af 

hele området.

Henvendelse fra Styrelsen fra Patientsikkerhed vedrørende ikke-færdigbehandlede hændelser

Styrelsen for Patientsikkerhed har i forbindelse med udredning af en teknisk fejl i Dansk 

Patientsikkerhedsdatabase konstateret, at der på nationalt plan pr. den 16. december 2020 var 

ca. 70.000 utilsigtede hændelser, som ikke var færdigbehandlede. Af de ca. 70.000 ubehandlede 

utilsigtede hændelser stod Frederikssund Kommune for ca. 1.000 hændelser, hvoraf syv var 

klassificeret som værende alvorlige, mens de resterende var klassificeret som værende af ingen 

skade, mild eller moderat. De utilsigtede hændelser er registreret i perioden mellem 2011-2020 og 

vedrører samtlige af kommunens institutioner med en hovedvægt på omsorgscentrene.

I forlængelse heraf har Styrelsen for Patientsikkerhed bedt alle kommunerne, heriblandt 

Frederikssund Kommune, om at afslutte de færdigbehandlede hændelser og redegøre for de 

uafsluttede sager inden den 1. april 2021.

Systematisk arbejde med forbedring af patientsikkerheden

Faldet i registreringen af ubehandlede utilsigtede hændelser vidner om et stort behov for at styrke 

arbejdet med utilsigtede hændelser og dermed patientsikkerheden i Frederikssund Kommune.

I 2021 vil der derfor blive igangsat et systematisk arbejde for at understøtte driften i at etablere en 

solid læringskultur, hvor utilsigtede hændelser og læringen heraf prioriteres i alle led. Indsatsen vil 

fokuseres om følgende elementer:

Sundhedsfaglig understøttelse af den enkelte enhed i at sikre en god indrapporteringskultur, 

så utilsigtede hændelser opdages og kan bruges til videre læring.

1. 

Sundhedsfaglig understøttelse af den enkelte enhed i at sikre en god læringskultur, så 2. 



utilsigtede hændelser i videst muligt omfang undgår at blive gentaget.

Tværgående sundhedsfaglig opfølgning på utilsigtede hændelser og som følge heraf 

igangsættelse af fokuseret opsamling på specifikke problemområder som fx fald og medicin.

3. 

Sundhedsfaglig understøttelse af enhederne i at optimere arbejdsgange vedrørende 

sundhedslovsydelser, så utilsigtede hændelser i videst omfang undgås.

4. 

Ligeledes vil der også fokuseres på oplæring og genopfriskning af arbejdsprocesser i Dansk 

Patientsikkerhedsdatabase.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes til 

udvalgets medlemmer hurtigst muligt.

Handicaprådets høringssvar:

Handicaprådet har noteret sig det påfaldende store fald i antallet af utilsigtede hændelser (58 %), 

og at dette ikke nødvendigvis kan forklares med færre fejl. Vi er derfor enige i, at der er et stort 

behov for at styrke arbejdet med utilsigtede hændelser og dermed patientsikkerheden i 

Frederikssund Kommune. Det er særligt alvorligt, når det drejer sig om fejl i administrationen af 

medicin til borgerne, som kan være potentielt skadelige. Der er derfor behov for, at der sættes 

større ledelsesmæssigt fokus på disse hændelser, så personalet kan lære af de fejl, der begås, så 

de kan undgås i fremtiden. Det bør i den forbindelse sikres, at der tilrettelægges kurser for 

medarbejderne, så der rapporteres korrekt.

Ældrerådets høringssvar:

Der har fra 2018 til 2020 været et markant fald i indberetningen af utilsigtede hændelser – fra 

1469 i 2018 til blot 495 i 2020. Faldet i indberetningerne skønnes desværre ikke at være udtryk for 

et reelt fald i de utilsigtede hændelser, men mere, at der har manglet ledelsesmæssig fokus på 

problemet. Hovedparten af indberetningerne handler om forkert medicinhåndtering og faldulykker. 

De fleste indberetninger skønnes at være af mindre væsentlig betydning for borgernes sikkerhed, 

men kan stor have betydning for muligheden for at medarbejderne kan lære af

de opståede fejl.

Ældrerådet er derfor tilfredse med at konstatere, at der nu sættes forøget ledelsesmæssigt fokus 

på området, så flere utilsigtede hændelser igen indberettes til gavn og glæde for personalets 

læring af fejlene og for borgerne, som forhåbentlig vil opleve færre utilsigtede hændelser i 

fremtiden.



Økonomi

Orientering om udviklingen i utilsigtede hændelser har ingen bevillingsmæssige konsekvenser.

Indstilling

Centerchefen for Sundhed og Forebyggelse indstiller til Social- og Sundhedsudvalget, at:

Orienteringen tages til efterretning.1. 

Beslutning

Taget til efterretning.

Bilag 2 - Henvendelse fra Styrelsen for Patientsikkerhed•

Bilag 1 - Udvikling i utilsigtede hændelser 2019 og 2020•

53  Brug af privat leverandør til at afvikle ventelister på almen tandpleje

Sagsfremstilling

Social- og Sundhedsudvalget godkendte den 1. marts 2021 plan for afvikling af ventelister både 

på den almene tandpleje og i reguleringstandsplejen. Samtidig ønskede udvalget forelagt en sag 

vedr. mulighederne for at øge brugen af frit valgs-ordningen som et forslag til at afvikle ventelisten 

specifik rettet mod de 450 børn, der venter som følge af COVID-19.

Nærværende sag orienterer om brug af frit valgs-ordning i 2020 og indeholder et forslag til at 

anvende private leverandører til at afvikle ventelisten på den almene tandpleje, som alternativ 

og/eller supplement til den vedtagne 2-årige afviklingsplan.

Social- og Sundhedsudvalget bad endvidere den 1. marts 2020 administrationen om at undersøge 

om de øgede udgifter kan kompenseres som COVID-udgifter. I forlængelse heraf kan det oplyses, 

at faktisk afholdte udgifter som følge af covid-19 kan indgå i den løbende opgørelse af covid-19 

merudgifter, som indberettes til KL og potentielt kan udløse kompensation fra staten. 

Administrationen vil følgeligt medtage udgifterne til afvikling af ventelister som følge af COVID-19 i 

de løbende indberetninger vedrørende COVID-udgifter. Den anslåede eventuelle COVID-19 udgift 

i forbindelse med almen tandpleje angives nedenfor.

Endelig redegøres sidst i sagen for anslåede COVID-udgift i forbindelse med afvikling af 

ventelister på tandregulering, som vedtaget den 1. marts 2021.

http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/cac2d54a-960d-4e61-9a34-afbe260b5127/document/f23a824d-4e86-4600-8c2e-4a6f76035554/bilag-2-henvendelse-fra-styrelsen-for-patientsikkerhed
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/cac2d54a-960d-4e61-9a34-afbe260b5127/document/cdc92e51-f9fd-4bc3-9898-fb8f42ab4c0b/bilag-1-udvikling-i-utilsigtede-haendelser-2019-og-2020
http://www.frederikssund.dk/#item-53
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Brug af frit valgsordning i 2020

Forældre og deres børn har mulighed for at vælge en privat tandpleje, fremfor den kommunale 

tandpleje. I givet fald finansierer Tandplejen udgifter hertil, dog er der 35% egenbetaling på private 

tandplejeydelser for de 0-15-årige. I 2020 modtog i alt 8 børn i alderen 0-15 år og i alt 80 børn i 

alderen 16-17 år privat tandpleje. Den samlede udgift hertil i 2020 var ca. 150.000 kr. svarende til 

en årlig udgift på ca. 1.900 kr. pr. barn, inklusiv administrationsudgifter (tandplejefaglig vurdering 

og godkendelse af behandlingsplaner, regningsbetaling mv.).

Til sammenligning er den årlige udgift pr. barn i den kommunale tandpleje ca. 1.390 kr., eksklusiv 

tandregulering.

Brug af privat leverandør til afvikling af venteliste på den almene tandpleje

Den delvise nedlukning af Tandplejen i foråret 2020 som følge af COVID-19 medførte, at 

ventelisten til undersøgelser i almen tandpleje blev øget med 3 måneder, svarende til i alt 450 

aftaler. Derudover er der en venteliste på 1.270 aftaler, som er genereret inden Corona, på grund 

af langvarig sygdom, barsler samt vakante stillinger som følge af rekrutteringsvanskeligheder. Idet 

ventelisten løbende afvikles, således at puklen skubbes foran, er alle udskudte undersøgelser 

som følge Covid-nedlukningen gennemført i dag. Afviklingen af ventelisten prioriteres så de 

aftaler, der har ventet længst, prioriteres først.

Social- og Sundhedsudvalget godkendte en plan for afvikling af ventelisten den 1. marts 2021 via 

effektivisering og en toårig plan. Ønskes en hurtigere afvikling af ventelisten foreslås det at indgå 

aftale med private leverandører om at varetage undersøgelser og behandlinger for de 17-årige 

(ca. 625 borgere).

Begrundelsen for valg af de 17-årige er, at de ikke længere har sin daglige gang på skolerne, og 

dermed den fysiske nærhed til de kommunale tandklinikker. Samtidig vil udlægning i privatpraksis 

af de 17-årige styrke overgangen fra kommunal til privat praksis. Gennemsnitsprisen for 

behandling af de 17-årige er anslået til 1.900 kr. pr. år, eksklusiv tandregulering. Den samlede 

udgift til varetagelse af det almene tandplejetilbud for 17-årige hos privatpraktiserende tandlæger 

anslås til at være 1.187.500 kr. i et år. Heraf anslås merudgiften som følge af Covid-19 at udgøre 

855.000 kr. Administrationen har endnu ikke undersøgt om lokale private tandlæger ønsker eller 

har mulighed for at indgå en sådan aftale.

Øgede udgifter til tandregulering kan kompenseres som COVID-19-udgift i 2020



Social- og Sundhedsudvalget bad endvidere den 1. marts 2020 administrationen om at undersøge 

om de øgede udgifter kan kompenseres som COVID-udgifter. Som nævnt ovenfor kan faktisk 

afholdte udgifter som følge af covid-19 kan indgå i den løbende opgørelse af covid-19 merudgifter, 

som indberettes til KL og potentielt kan udløse kompensation fra staten. Administrationen vil 

følgeligt medtage udgifterne til afvikling af ventelister som følge af COVID-19 i de løbende 

indberetninger vedrørende COVID-udgifter.

Idet der kun kompenseres for allerede afholdte udgifter, forventes merudgifter svarende til 80.800 

kr. til tandregulering i 2021 indberettet til KL, jf. sag i Social- og Sundhedsudvalget den 1. marts 

2021. Det vides endnu ikke om det stadig er muligt at indberette COVID-udgifter i de kommende 

år.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes til 

udvalgets medlemmer snarest muligt.

Handicaprådets høringssvar:

Handicaprådet er enig i at der indgås aftale med private leverandører om at varetage den almene 

tandplejeydelse for de 17-årige for således at nedbringe ventelisten, som er opstået bl.a. som 

følge af COVID 19.Handicaprådet vil gerne medvirke til, at kommunens unge mennesker får en 

bedre tandpleje, da alt for mange har en dårlig tandpleje.Hvis vi skal hjælpe vores medborgere til 

en bedre tandpleje, skal de starte før det går galt: forebyggelse frem for at helbrede.En 

forudsætning herfor er dog, at der findes finansiering til merudgifterne, da vi ellers kan frygte, at 

mange familier – og især udsatte familier – vil føle sig nødsaget til at fravælge tandplejen til deres 

store børn, fordi de ikke har råd til merudgiften, og så opnår vi det stik modsatte: nemlig at færre 

får en bedre tandpleje. Handicaprådet mener, at det skal sikres, at der spændes et sikkerhedsnet 

ud under de disse familier og derfor skal der findes finansiering hertil.

Ældrerådets høringssvar:

Social- og Sundhedsudvalget godkendte den 1. marts 2021 plan for afvikling af ventelister både 

på den almene tandpleje og i reguleringstandsplejen.

Ønskes en hurtigere afvikling af ventelisten foreslås det at indgå aftale med private leverandører 

om at varetage undersøgelser og behandlinger for de 17-årige (ca. 625 borgere).

Begrundelsen for valg af de 17-årige er, at de ikke længere har sin daglige gang på skolerne, og 

dermed den fysiske nærhed til de kommunale tandklinikker. Samtidig vil udlægning i privatpraksis 

af de 17-årige styrke overgangen fra kommunal til privat praksis. Gennemsnitsprisen for 



behandling af de 17-årige er anslået til 1.900 kr. pr. år, eksklusiv tandregulering. Den samlede 

udgift til varetagelse af det almene tandplejetilbud for 17-årige hos privatpraktiserende tandlæger 

anslås til at være 1.187.500 kr. i et år. Heraf anslås merudgiften som følge af Covid-19 at udgøre 

855.000 kr.

Ældrerådet har ingen bemærkninger til punktet da det ikke er den målgruppe vi repræsenterer.

Økonomi

Såfremt der skal indgås aftale med private leverandører om at varetage den almene 

tandplejeydelse for de 17-årige forventes merudgifter på ca. 1,2 mio. kr. i 2022. Finansieringen 

heraf foreslås at indgå i budgetforhandlingerne.

Indstilling

Centerchefen for Sundhed og Forebyggelse indstiller til Social- og Sundhedsudvalget, at:

Beslutte om administrationen skal indgå aftale med private leverandører om at varetage den 

almene tandplejeydelse for de 17-årige.

1. 

I givet fald foreslås det, at merudgifter i forbindelse hermed oversendes til 

budgetforhandlingerne.

2. 

Beslutning

Vedrørende indstillingens punkt 1:

Udvalget ønsker at der informeres mere til de 16-17 årige om brug af private tandlæger, som kan 

anvendes uden egenbetaling. Der skrives i forvejen ud til alle 16-årige om muligheden for frit 

valgstilbuddet.

Som en ekstraordinær indsats ønsker udvalget at nedbringe ventelisten med 450 børn gennem 

brug af private tandlæger uden egenbetaling. Tilbuddet gives kun en gang. Tilbuddet gives til de 

børn, der har størst behov for en profylaktisk behandling og har ventet længst tid.

Indstillingens punkt 2 godkendt, som en konsekvens af indstillingens punkt 1.

54  Klimahandleplan - Prioritering af klimaindsatsen
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Sagsfremstilling

Fagudvalgene skal med denne sag drøfte klimaindsatsen. Teknisk Udvalg drøftede bilagte 

sagsfremstilling om klimaindsatsen på møde den 3. februar 2021. Teknisk Udvalg anbefalede en 

temadrøftelse i Byrådet med en efterfølgende høring i fagudvalgene. Temadrøftelsen i Byrådet 

blev afholdt den 24. februar 2021.

Drøftelserne i Byråd og i fagudvalg skal give Teknisk Udvalg input til, hvorledes klimaindsatsen 

skal prioriteres, således Teknisk Udvalg kan forelægge en realiserbar klimahandleplan til 

behandling i Økonomiudvalget og Byrådet.

Resume af dagsordenpunkt 14, Teknisk Udvalg: Der skal udarbejdes en klimhandleplan, som skal 

beskrive indsatser for at opnå visionen om, at Frederikssund Kommune som geografisk område 

skal være skal være CO2-neutral i 2045. Der er behov for at få præciseret og forventningsafstemt 

ambitionsniveauet i forhold til ressourcer for, at de foreslåede indsatser i klimahandleplanen kan 

blive realiseret. For at komme tættere på klimhandleplanens indhold, er der udfærdiget et 

omfattende idékatalog i samarbejde med kommunens Klimaråd og medarbejdere i By og 

Landskab. Idékataloget skal ses som et inspirationskatalog og danne grundlaget for de 

klimaindsatser, der ønskes gennemført inden for de sektorer, der bidrager til CO2-udledningerne. 

Idékatalog er bilagt sagen, hvor der også er en oversigt over, hvilket ambitionsniveau de enkelte 

idéer hører under. Der er desuden gennemført en kortlægning af CO2-emissioner i kommunens 

geografiske område. De største udledninger kommer fra transport- og energisektoren. 

Energisektoren udgør 46 % af CO2-udledningerne og transportsektoren udgør 40 %. Det er vigtigt 

at igangsætte initiativer på disse områder nu, da indsatserne er langsigtede og kræver strategisk 

planlægning . Nærmere redegørelse for kortlægningen fremgår af kortlægningsnotat, som er 

bilagt sagen.

Tre ambitionsniveauer for klimaindsatsen:

Målet om CO2-neutralitet i 2045 har et langsigtet perspektiv at arbejde ud fra, og derfor er det 

nødvendigt at have en overordnet prioritering af klimaindsatsen frem mod 2045. Det giver fx 

mening, at klimahandleplanen prioriterer indsatser i forhold til transport- og energisektoren, hvor 

der er størst potentiale for at reducere CO2-udledningen.

Der er beskrevet tre ambitionsniveauer, hvor niveau 1 er det mest ambitiøse og 3 det mindst 

ambitiøse. Niveau 1 er således også det dyreste ambitionsniveau, mens niveau tre kræver færrest 

ressourcer.



Ambitionsniveau 1: Ambitionsniveau 1 er den mest ambitiøse indsats, hvor der gennemføres en 

omfattende klimaindsats, hvor omgivelserne involveres. Omstillingsprocessen er en 

forandringsproces, som kræver involvering af medarbejdere, borgere og virksomheder. Arbejdet 

med klima foregår på tværs af forvaltninger, og der afsættes tid til gennemførelse af indsatser 

blandt medarbejdere i alle afdelinger. Projektorganisationen består af fagligheder indenfor klima, 

transport, energi, landbrug, kommunikation, projektledelse og procesfacilitering. Klimaindsatsen 

indeholder desuden indsatser i ambitionsniveau 2 og 3. Det anslås, at den samlede 

ressourceindsats består af seks årsværk (inkl. de 2 årsværk, der i dag er afsat), og at 

medarbejdere i alle forvaltninger deltager i arbejdet.

Ambitionsniveau 2: Der gennemføres en fokuseret indsats for CO2-reduktioner i transport- og 

energisektoren, der står for 86 % af CO2-udledningerne i Frederikssund. Klimaindsatsen 

indeholder desuden indsatser i ambitionsniveau 3. Det anslås, at den samlede ressourceindsats 

består af 4 årsværk; dvs. 2 mere end, hvad der i dag er afsat.

Ambitionsniveau 3: Der gennemføres en klimaindsats, hvor der er fokus på egen drift og 

gennemførelse af kampagner i fællesskab med kommunerne i hovedstadsregionen. Indsatsen vil 

kunne gennemføres med nuværende årsværk.

Anbefaling (ambitionsniveau 2)

Det anbefales, at der frem mod 2025 arbejdes ud fra ambitionsniveau 2, da det er vigtigt at 

igangsætte initiativer i energi- og transportsektoren nu, da indsatserne er langsigtede og kræver 

strategisk planlægning. Indsatser for at omstille transport og energisektoren har størst effekt, da 

potentialet er højest.

Det anbefales desuden, at klimaindsatsen opdeles i etaper, således at den kommende 

klimahandleplan omhandler indsatser i perioden fra 2020-2024 (og inkludere indsatser fra 

klimahandleplanens del 1- Fossilfri virksomhed). Hvert år fremlægges en statusrapport, som 

følger op indsatserne og inddrager eventuelle nye indsatser som følge af indsatser fra fx DK2020-

initiativet eller statslige rammebetingelser ændres.

I 2024 foretages en evaluering af den hidtidige indsats i forhold til fremtidige ambitionsniveau, 

ressourcer mv. med henblik på at fastlægge rammerne for klimahandleplan 2025-2029. 

Tilsvarende foretages en evaluering i 2029 med henblik på at fastlægge rammerne for 

klimahandleplan 2030-2045.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes til 

udvalgets medlemmer snarest muligt.



Handicaprådets høringssvar:

Handicaprådet har ingen kommentarer til prioriteringerne.

Ældrerådets høringssvar:

Som grundlag for klimahandleplanen foreligger et flot og gennemarbejdet materiale.

Det er ambitionen, at Frederikssund Kommune skal være CO2-neutral i 2045. I rapporterne 

omtales det, at dette tidspunkt gør planlægningen langsigtet, hvilket Ældrerådet er helt enig i, 

klimaindsats kræver et langt, sejt træk.

De store syndere i problemet med CO2-udslippet er energisektoren med 46% og 

transportsektoren med 40% af det samlede udslip. Herefter følger landbruget med 10% og en 

række små aktører med de sidste 4 %.

Meget fornuftigt vil der indtil 2025 være fokus på netop energi- og transportsektoren, hvor det har 

størst effekt, da potentialet er højest.

Hvert år fremlægges en statusrapport.

Ældrerådet finder i det hele taget den skitserede prioritetsrækkefølge, de indlagte statusperioder 

og handleplanerne for fornuftige.

Det bliver rigtig interessant at følge udviklingen.

Økonomi

Sagen har ingen bevillingsmæssige konsekvenser.

Indstilling

Centerchefen for By og Landskab indstiller til Social- og sundhedsudvalget, at:

Drøfte sagsfremstillingen og komme med input til, hvorledes klimaindsatsen skal prioriteres.1. 

Beslutning

Udvalget foreslår fokus på kørsel ved brug af elbiler og elcykler, øget brug af skærmbesøg og 

miljøvenligt indkøb.

Kortlægning af drivhusgasudledninger (asf)•

http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/812c0656-187b-4510-b1b7-1ebed62617d8/document/14cd3d5f-6b32-42b1-a545-08e35258470f/kortlaegning-af-drivhusgasudledninger-asf


Idekatalog (asf)•

Dagsordenpunkt 14 om klimaindsatsen Teknisk Udvalg den 030221•

Forslag til klimaindsatsen•

Klimastrategi 2019•

55  Tillæg om Grøn Omstilling til Erhvervs- og Vækstpolitik samt handleplan i høring

Sagsfremstilling

Nærværende sagsfremstilling omhandler tillæg om Grøn Omstilling til Erhvervs- og 

Vækstpolitikken og tilhørende handleplan (bilag).

Frederikssund Kommunes fagudvalg har med denne sag mulighed for at komme med høringssvar 

til tillæg om Grøn Omstilling.

Grøn omstilling tilføjes Erhvervs- og vækstpolitikken og den tilhørende handleplan

I forbindelse med den politiske behandling og tidligere høring om Erhvervs- og Vækstpolitikken 

har Frederikssund Erhverv og flere politiske partier i Byrådet ønsket et fokus på ”den grønne 

omstilling”. En formulering om grøn omstilling er på den baggrund tilføjet som tillæg til Erhvervs- 

og Vækstpolitikken og den tilhørende handleplan.

Til Vækstudvalgsmødet den 4. marts 2021 besluttede udvalget at sende tillægget vedrørende 

"grøn omstilling" i Erhvervs- og Vækstpolitikken i høring i kommunens fagudvalg og i offentlig 

høring fra den 5. marts til den 4. april 2021.

Høringsmaterialet

Der er to tillæg om Grøn Omstilling. Et tillæg for Erhvervs- og Vækstpolitikken, hvor det andet 

tillæg er for Erhvervs- og Vækstpolitikkens handleplan. Det er disse to tillæg om Grøn Omstilling 

(bilag), som kommunens fagudvalg har mulighed for at komme med høringssvar til.

Erhvervs- og Vækstpolitikken (bilag) blev godkendt af Byrådet i efteråret 2019, hvor dertilhørende 

handleplan (bilag) blev godkendt af Vækstudvalget i september 2020. Disse to dokumenter er 

vedlagt sagen til orientering.

Den videre proces

Vækstudvalget vil på et ekstraordinært udvalgsmøde medio april drøfte høringssvarene med 

henblik på videresendelse til Økonomiudvalget og Byrådet og evt. tilretning af bilaget.

http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/812c0656-187b-4510-b1b7-1ebed62617d8/document/04b6aa09-9b74-40c2-a6f1-c8e62cbf0fcd/idekatalog-asf
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/812c0656-187b-4510-b1b7-1ebed62617d8/document/2c4cd172-8390-4960-b2fe-e88bb03b3870/dagsordenpunkt-14-om-klimaindsatsen-teknisk-udvalg-den-030221
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/812c0656-187b-4510-b1b7-1ebed62617d8/document/6b6469e2-26ee-487f-9e86-ca4705b1fd4f/forslag-til-klimaindsatsen
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/812c0656-187b-4510-b1b7-1ebed62617d8/document/c9bd8d91-38f8-47e7-a49a-3e50d99ae2fb/klimastrategi-2019
http://www.frederikssund.dk/#item-55
http://www.frederikssund.dk/#item-55
http://www.frederikssund.dk/#item-55
http://www.frederikssund.dk/#item-55
http://www.frederikssund.dk/#item-55


Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes til 

udvalgets medlemmer snarest muligt.

Handicaprådets høringssvar:

Handicaprådet har ingen kommentarer til tillægget.

Ældrerådets høringssvar:

Ældrerådet tager orienteringen til efterretning.

Økonomi

Sagen har ingen bevillingsmæssige konsekvenser.

Indstilling

Centerchef for By og Landskab indstiller over for Social- og Sundhedsudvalget, at:

Drøfte tillæg om Grøn Omstilling.1. 

Eventuelt komme med høringssvar til tillæggene om Grøn Omstilling til Erhvervs- og 

Vækstpolitikken og dertilhørende handleplanen.

2. 

Beslutning

Social- og Sundhedsudvalget har drøftet forslaget til Grøn Omstilling i Erhvervs- og 

Vækstpolitikken, og tilslutter sig denne. Udvalget foreslår fokus på kørsel gennem brug af elbiler 

og elcykler, øget brug af skærmbesøg og fokus på miljørigtige indkøb i handleplanen til 

udmøntningen af erhvervs- og vækstpolitikken.

Erhvervs- og Vækstpolitik i Frederikssund Kommune vedtaget i Byrådet 27-11-2019•

Tillæg Grøn Omstilling (EV-Pol) 05-02-2021 UDKAST•

Handleplan for Erhvervs- og Vækstpolitikken GODKENDT af VÆK 10-09-2020 v2•

Tillæg Grøn Omstilling (handleplan) 05-02-2021 UDKAST•

56  Meddelelser

Sagsfremstilling

Kommende arrangementer indenfor udvalgets område:

Dialogmøde mellem Social- og Sundhedsudvalget, Handicaprådet og Bruger-/pårørenderådene •

http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/b6566b87-86d3-4494-a5b6-651fd2551111/document/08db7432-0718-43f5-8d75-a39c3401da37/erhvervs-og-vaekstpolitik-i-frederikssund-kommune-vedtaget-i-byraadet-27-11-2019
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/b6566b87-86d3-4494-a5b6-651fd2551111/document/ebea4ffa-524c-42e1-bbed-9e663b5cdc14/tillaeg-groen-omstilling-ev-pol-05-02-2021-udkast
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/b6566b87-86d3-4494-a5b6-651fd2551111/document/a48dcb94-5502-4e2f-841d-89d2b727dee4/handleplan-for-erhvervs-og-vaekstpolitikken-godkendt-af-vaek-10-09-2020-v2
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/b6566b87-86d3-4494-a5b6-651fd2551111/document/536f3988-c1b7-4f99-9669-4645e652a9d4/tillaeg-groen-omstilling-handleplan-05-02-2021-udkast
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på de sociale tilbud den 27. maj 2021, kl. 17-19. Den foreløbige dagsorden er vedlagt som 

bilag.

Indbydelse til KL'S Social- og Sundhedspolitiske Forum 10. - 11. juni 2021 er vedlagt som bilag.•

Meddelelser:

Den 25. august 2020 underskrev Frederikssund Kommune en tilslutningsaftale, som gav os 

mulighed for at indgå i fælles indkøb af IT-løsningen "Kommunal PRO". PRO står for 

Patientrapporterede Oplysninger. PRO data er kort fortalt data, som borgerne selv indmelder 

ved at besvare spørgeskemaer, som omhandler borgernes fysiske og/eller psykiske 

helbredstilstand. Indmeldte skemaer baseres dermed på borgernes egen vurdering af tilstand 

og situation. Det forventes at national systematisk anvendelse af PRO data vil medføre et 

paradigmeskifte i forhold til dialog og borgerinddragelse. Samtidig vil PRO data vil kunne 

prædiktere sygdom og indlæggelse og skabe grundlag for handlingsanvisninger og bevilling af 

indsatser til borgere. I januar 2021 modtog landets kommuner den bindende kontrakt til en 

endelig tilslutning af aftalen. Af kontrakten fremgik vilkår, herunder uopsigelighed, usikkerhed 

om pris for produktet (afhængig af antallet af tilsluttede kommuner). Med afsæt i bl.a. en fælles 

henvendelse fra Klyngenord, er vilkårene justeret, herunder indført mulighed for opsigelse. 

Frederikssund Kommune har derfor tilsluttet sig aftalen under forudsætning af ændrede 

aftalevilkår omkring opsigelighed og sikkerhed om økonomi.

•

Status på projekt Børneliv i sund balance. Se vedlagte bilag.•

Orientering om ny organisering i Voksenstøtte og Hjælpemidler.•

Orientering om tilbagemelding på ansøgning om at gennemføre et taskforceforløb på 

Voksenhandicapområdet.

•

Opfølgning på beslutning om oprettelse af en side på hjemmesiden vedr. tilblivelsen af den ny 

sundhedspolitik. Den ny side kan ses på: 

https://www.frederikssund.dk/Borger/Sundhed/sundhedspolitik-2022---2026

•

Beslutning

Taget til efterretning.

Foreløbig dagsorden Dialogmøde mellem Social- og Sundhedsudvalget, Handicaprådet og 

bruger-pårøren.21

•

Indbydelse til KL's Social- og Sundhedspolitiske Forum 10.-11. juni 2021.pdf•

Status til politiske udvalg for projekt Børneliv i sund balance_Marts2021.pdf•

Sagsliste Social- og Sundhedsudvalget 2021•

https://www.frederikssund.dk/borger/sundhed/sundhedspolitik-2022---2026
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/c3e061bb-8c52-4c04-8651-d96ef128a032/document/c27a8eea-693c-4201-b23c-5681f31396be/foreloebig-dagsorden-dialogmoede-mellem-social-og-sundhedsudvalget-handicapraadet-og-bruger-paaroeren21
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/c3e061bb-8c52-4c04-8651-d96ef128a032/document/c27a8eea-693c-4201-b23c-5681f31396be/foreloebig-dagsorden-dialogmoede-mellem-social-og-sundhedsudvalget-handicapraadet-og-bruger-paaroeren21
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/c3e061bb-8c52-4c04-8651-d96ef128a032/document/52c66177-98f6-4f4a-853e-cf6e3303fa24/indbydelse-til-kls-social-og-sundhedspolitiske-forum-10-11-juni-2021pdf
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/c3e061bb-8c52-4c04-8651-d96ef128a032/document/a1e5c4e5-80c4-4fea-93df-3cf6dfd83bdb/status-til-politiske-udvalg-for-projekt-boerneliv-i-sund-balance_marts2021pdf
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57  Underskrifter

Sagsfremstilling

Dette punkt erstatter det fysiske underskriftark.

Når der trykkes "Godkendt" svarer det til, at underskriftarket er underskrevet.

Beslutning

.
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